
Voorzitter: Verburg

Tegenwoordig zijn 128 leden, te
weten:

Van Aartsen, Aasted Madsen-van
Stiphout, Albayrak, Algra, Aptroot,
Arib, Van As, Van Baalen, Balemans,
Van Beek, Van Bochove, Boelhouwer,
Bos, Van den Brand, Van den Brink,
Brinkel, Bruls, Buijs, Bussemaker,
Van de Camp, Cornielje, Crone, Van
Dam, Depla, Dezentjé Hamming-
Bluemink, Van Dijk, Van Dijken,
Dijsselbloem, Dittrich, Douma,
Dubbelboer, Duivesteijn, Duyvendak,
Eerdmans, Eijsink, Eski, Eurlings,
Ferrier, Van Fessem, Fierens, Geluk,
Gerkens, Giskes, De Grave, Griffith,
De Haan, Van Haersma Buma, Van
der Ham, Hamer, Haverkamp,
Heemskerk, Van Heemst, Herben,
Hermans, Hessels, Van Hijum, Hirsi
Ali, Ten Hoopen, Huizinga-Heringa,
Jager, Joldersma, Kalsbeek, Kant,
Karimi, Koenders, Koopmans,
Kortenhorst, Kraneveldt, De Krom,
Kruijsen, Van der Laan, Lambrechts,
Leerdam, Van Lith, Luchtenveld,
Marijnissen, Mastwijk, Van Milten-
burg, Mosterd, Nawijn, De Nerée tot
Babberich, Van Nieuwenhoven,
Noorman-den Uyl, Van Oerle-van der
Horst, Oplaat, Örgü, De Pater-van der
Meer, Rijpstra, Rouvoet, De Ruiter,
Samsom, Schippers, Schreijer-Pierik,
Slob, Smeets, Smilde, Smits,
Snijder-Hazelhoff, Spies, Van der
Staaij, Sterk, Stuurman, Szabó,
Terpstra, Tichelaar, Timmer,
Timmermans, Tjon-A-Ten, Tonkens,
Van Velzen, Vendrik, Verbeet,
Verburg, Verdaas, Verhagen, Vietsch,
Visser, Van der Vlies, Vos, Jan de
Vries, Van Vroonhoven-Kok,
Waalkens, Weekers, Weisglas,
Wilders, Van Winsen, De Wit en
Wolfsen,

en de heren Remkes, minister van
Binnenlandse Zaken en Koninkrijks-
relaties, De Graaf, vice-minister-
president, minister voor Bestuurlijke
Vernieuwing en Koninkrijksrelaties,
mevrouw Verdonk, minister voor
Vreemdelingenzaken en Integratie, en
de heer Wijn, staatssecretaris van
Financiën.

©

De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Fierens, Blom, Rambocus, Van Loon
en Omtzigt, wegens bezigheden
elders;

Duivesteijn, wegens bezigheden
elders, alleen voor de ochtend-
vergadering;

Çörüz, wegens verblijf buitenslands.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

Aan de orde is het debat naar
aanleiding van een algemeen overleg
op 7 oktober 2003 over de verho-
ging van leges voor verblijfs-
documenten.

©

De heer Dijsselbloem (PvdA):
Voorzitter. Wij hebben al een jaar
geleden gesproken over een speciale
regeling voor studenten en weten-
schappers als het gaat om de
legesverhogingen. Er is toen een
motie aangehouden, omdat de
minister had toegezegd, daar snel
mee te komen. Wij zijn nu een jaar
verder, de regeling is er nog niet, en
de minister heeft in het debat gezegd

dat de regeling er voor het eind van
het jaar komt, waarbij zij in een bijzin
aangaf dat er wel een verrekening zal
plaatsvinden met het ministerie van
OCW. Met andere woorden: de
kosten van de hogere leges gaan ten
koste van het budget voor het hoger
onderwijs.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat de leges-
verhogingen voor buitenlandse
studenten en wetenschappers ten
koste kunnen gaan van de ontwikke-
ling van de internationaal concurre-
rende kenniseconomie van Neder-
land;

overwegende dat het kabinet heeft
toegezegd voor eind 2004 met een
aparte regeling te komen met
betrekking tot de leges voor
buitenlandse studenten en weten-
schappers;

overwegende dat de minister voor
Vreemdelingenzaken en Integratie
heeft aangekondigd, de kosten van
de aparte legesregeling voor
studenten en wetenschappers via
een onderlinge verrekening ten laste
te laten komen van de budgetten van
het ministerie van OCW;

verzoekt de regering, de leges-
verhoging voor internationale
studenten, kenniswerkers en hun
familieleden aanzienlijk te verlagen;

spreekt uit dat de legesverlaging
voor internationale studenten,
kenniswerkers en hun familieleden
niet ten koste mag gaan van het
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budget voor hoger onderwijs en
wetenschappen,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Dijssel-
bloem, Vos en De Wit. Naar mij
blijkt, wordt zij voldoende onder-
steund.

Zij krijgt nr. 9 (29200-VI).

De heer Visser (VVD): Voorzitter. Het
mag niet ten koste gaan van het
OCW-budget. Waarvan mag het wel
ten koste gaan?

De heer Dijsselbloem (PvdA): Dat
zal binnen de begroting van Justitie
moeten worden opgelost.

De heer Visser (VVD): En dan?

De heer Dijsselbloem (PvdA): In het
algemeen overleg hebt u al gezegd
dat u daarvan nog geen kennis had
genomen. Ik adviseer u dat toch eens
te doen. In onze alternatieve
begroting hebben wij daar geld voor
gereserveerd. Ik zal zorgen dat u die
begroting persoonlijk krijgt.

De heer Visser (VVD): Ik heb erin
gekeken, maar daar stond het niet
duidelijk in. Vandaar mijn vraag.

De heer Dijsselbloem (PvdA): Ik zal
zorgen dat u de alternatieve
begroting van ons krijgt. Ik wil de
algemene financiële beschouwingen
hier overigens niet overdoen. Er is in
ieder geval een bedrag opgenomen.
Dit is overigens een volstrekte
herhaling van wat al is gewisseld in
het algemeen overleg.

De minister heeft in datzelfde
algemeen overleg eigenlijk gezegd
dat de hele manier waarop de leges
zijn opgebouwd en in rekening
worden gebracht, niet adequaat is.
Zij heeft aangekondigd, in de loop
van 2004 met een heel nieuw
legeshuis te komen. Tegelijkertijd is
in haar begroting een extra
inboeking aan legesinkomsten
opgenomen. Dat betekent dat zij
binnen dat stelsel, waarvan zijzelf
zegt dat het eigenlijk niet rechtvaar-
dig is, toch weer verder gaat met
verhogingen. Dat lijkt ons een heel
slechte, niet uit te leggen beleidslijn.
De minister zei zelf trouwens ook dat
het niet was uit te leggen. Vandaar
de volgende motie.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat met ingang van
1 januari 2003 een legesverhoging is
doorgevoerd voor de afgifte van
verblijfsvergunningen van soms wel
meer dan 660%;

overwegende dat de regering in haar
taakstelling voor 2004 boven op de
voorgenoemde legesverhoging nog
een bedrag van 2,5 mln euro heeft
ingeraamd als opbrengst voor
legesheffing van verblijfsvergunnin-
gen;

overwegende dat een dergelijke
verhoging onaanvaardbaar hoog is,
zeker in vergelijking met de ons
omringende landen, en verblijf-
smogelijkheden in Nederland kan
verhinderen;

constaterende dat het kabinet
voornemens is in de loop van 2004
een voorstel voor een volledig
herzien ’’leges-huis’’ aan de Kamer
voor te leggen;

spreekt haar mening uit dat de leges
voor verblijfsvergunningen in
afwachting van een nieuw voorstel
niet verder zullen worden verhoogd,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Dijssel-
bloem, De Wit en Vos. Naar mij
blijkt, wordt zij voldoende onder-
steund.

Zij krijgt nr. 10 (29200-VI).
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De heer De Wit (SP): Voorzitter.
Tijdens het AO van afgelopen week
hebben wij de verhoging van de
leges besproken. Deze heeft veel
commotie veroorzaakt in dit land,
met name onder mensen die
gezinshereniging dan wel gezins-
vorming willen en studenten,
wetenschappers en mensen die hier
willen werken en worden geconfron-
teerd met verhogingen tussen de 600
en 1150%. Wat mijn fractie betreft
zijn die verhogingen onaanvaard-
baar, maar ook onrechtmatig.
Immers, wetenschappers wijzen erop
dat er sprake is van strijd met

internationale verdragen en met de
Grondwet. Er is zelfs al een
procedure tegen de Nederlandse
Staat aangespannen vanwege deze
enorme verhogingen. Ik heb de
minister gevraagd de verhogingen
ongedaan te maken, dan wel de
verhogingen, in afwachting van het
nieuwe stelsel waarmee zij bezig is,
voor dit jaar in ieder geval niet
verder door te voeren. De minister
was daar niet toe bereid. Ik heb
daarom de volgende motie.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat de door de
regering in gang gezette verhoging
van de legesgelden voor verblijfsver-
gunningen mensen voor aanzienlijke,
veelal onoverbrugbare financiële
problemen plaatst;

verzoekt de regering, in afwachting
van het door de minister voor
Vreemdelingenzaken en Integratie
voor te stellen nieuwe systeem van
legesheffingen, de vigerende
legesverhogingen ongedaan te
maken en de financiële dekking
daarvoor in de begroting van Justitie
voor 2004 te vinden,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden De Wit,
Dijsselbloem en Vos. Naar mij blijkt,
wordt zij voldoende ondersteund.

Zij krijgt nr. 11 (29200-VI).

©

Mevrouw Huizinga-Heringa
(ChristenUnie): Voorzitter. Naar
aanleiding van het AO van deze
week heeft ook de fractie van de
ChristenUnie een motie. Zij spreekt
voor zichzelf.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat de leges voor
verblijfsvergunningen met ingang
van 1 januari 2003 met een
buitengewoon hoog percentage
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verhoogd zijn en dat de minister
voor Vreemdelingenzaken en
Integratie heeft aangegeven dat met
deze stijgingen het einde nog niet is
bereikt;

overwegende dat een aantal
vreemdelingen door de verschul-
digde leges in financiële nood is
gekomen;

overwegende dat een aantal
vreemdelingen vanwege de
verschuldigde leges dreigt te moeten
afzien van hun recht op gezins-
hereniging;

verzoekt de regering, de leges
zodanig vast te stellen, dat de hoogte
van de verschuldigde bedragen voor
een vreemdeling geen belemmering
kan vormen om gebruik te maken
van zijn recht op een verblijfsvergun-
ning of van zijn recht op gezins-
hereniging,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Huizinga-
Heringa en Vos. Naar mij blijkt,
wordt zij voldoende ondersteund.

Zij krijgt nr. 12 (29200-VI).

©

Mevrouw Vos (GroenLinks):
Voorzitter. Voor de fractie van
GroenLinks zijn de verhogingen,
zoals die er nu aan komen met
betrekking tot de leges, onaccepta-
bel. Dit zou betekenen dat de rechten
op immigratie beperkt worden, puur
op financiële gronden. Het gaat om
gezinshereniging, gezinsvorming, en
allerlei andere vormen van immigra-
tie. Wie geen geld heeft, kan het wel
schudden als hij met zijn gezin in
Nederland wil wonen. Dat zijn
dingen die wat ons betreft absoluut
niet kunnen. Daarom hebben wij
diverse moties van andere collega’s
meeondertekend om deze leges-
verhoging niet door te laten gaan.

Ik wil er nog een motie aan
toevoegen. Die heeft te maken met
de hardheidclausules.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat door de leges-

verhogingen in reguliere
vreemdelingenzaken het voor kan
komen dat legaal in Nederland
verblijvende personen niet in staat
zijn hun verblijfsvergunning
daadwerkelijk aan te vragen of te
verlengen en effectuering van het
verblijfsrecht in Nederland in gevaar
kan komen;

overwegende dat het wenselijk is dit
te voorkomen door het toepassen
van hardheidsclausules en het
mogelijk maken van betalings-
regelingen;

verzoekt de regering, te voorzien in
hardheidsclausules voor gevallen
waarin betaling van de leges in
vreemdelingenzaken achterwege kan
blijven en te voorzien in de
mogelijkheid om deze leges gespreid
te betalen en de Kamer daarvan op
de hoogte te stellen,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Vos. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 13 (29200-VI).

De vergadering wordt enkele
ogenblikken geschorst.

©

Minister Verdonk: Mevrouw de
voorzitter. De strekking van de motie
van de heer Dijsselbloem is dat de
regeling voor buitenlandse studenten
niet gefinancierd mag worden vanuit
de begroting van OCW. Op dit
moment is er een ambtelijk overleg
gaande tussen OCW en Justitie. Eind
van het jaar moet dat tot duidelijk-
heid leiden. Ik ben mij ervan bewust
dat het kabinetsbeleid inzet op
versterking van de kenniseconomie.
Op dit moment heb ik echter geen
alternatief. Iedere andere aparte
regeling om studenten te kunnen
ontzien, betekent dat deze groep
voor een lager legestarief wordt
aangesproken, hetgeen weer
verstrekkende gevolgen heeft voor
het halen van de taakstelling.
Daarvoor kies ik nu niet. Ik zeg hier
wel toe dat ik met het kabinetsbeleid
als leidraad heel serieus zal kijken
naar de positie van studenten in het
kader van het kostprijsonderzoek dat
ik ga uitvoeren.

De heer Dijsselbloem (PvdA): U

heeft eerder gezegd dat de kosten
van de speciale regeling voor de
studenten en de wetenschappers die
u nog voor het eind van het jaar naar
de Kamer stuurt, zullen worden
verrekend met OCW. Dat komt dus
ten koste van het OCW-budget en
dat is ook de kern van de motie.
Naar ik begrijp, bestrijdt u dat niet.

Minister Verdonk: Dat bestrijd ik nu
niet. Op dit moment heb ik echter
geen alternatief. Ik zeg wel toe dat ik
de positie van studenten heel serieus
in beschouwing zal nemen bij het
nieuwe kostprijsonderzoek. Derhalve
ontraad ik aanvaarding van deze
motie.

In de motie van de heren
Dijsselbloem en De Wit wordt
uitgesproken dat de leges voor
verblijfsvergunningen in afwachting
van een nieuw voorstel niet verder
mogen worden verhoogd. Zoals
gezegd, ga ik begin volgend jaar een
kostprijsonderzoek doen. Dat
betekent dat ik voor die tijd niet tot
extra verhogingen zal overgaan,
maar dat per 1 januari de leges-
tarieven wel verhoogd worden met
de normale indexering. Bij dezen
ontraad ik aanvaarding van deze
motie.

Dan kom ik bij de motie van de
heer De Wit, waarin hij verzoekt om
de vigerende legesverhogingen
ongedaan te maken en een financiële
dekking daarvoor in de begroting
van Justitie 2004 te vinden. Zoals ik
reeds eerder heb gezegd, is er in de
begroting geen ruimte om dit te
doen. Ik ontraad dan ook aanvaar-
ding van deze motie.

De heer Dijsselbloem (PvdA): Ik heb
een vraag over de tweede motie die
ik heb ingediend. Zegt de minister nu
dat zij behalve de normale indexe-
ring geen extra verhogingen zal
doorvoeren per 1 januari. Daar is wel
een taakstelling voor opgenomen in
haar begroting.

Minister Verdonk: Die taakstelling
staat inderdaad in de begroting. Mijn
voorganger heeft de prijzen
verhoogd per 1 januari 2003. Die
prijzen blijven gelden. Voordat ik
overga tot beslissingen over dat
grote legeshuis, wil ik eerst de
onderbouwing van dat legeshuis
kennen.

De heer De Wit (SP): Voorzitter. Het
is niet de schuld van de Kamer dat
wij zo laat over die legesverhogingen
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praten. Het is de schuld van de
regering, die er zo lang voor nodig
heeft gehad om de vragen van
januari te beantwoorden. Is het wel
redelijk dat de minister nu zegt dat
zij dat geld hard nodig heeft omdat
zij daarop gerekend heeft, terwijl zij
met de beantwoording van de
vragen gewacht heeft totdat het jaar
om was en de zaken in feite niet
meer terug te draaien zijn? Is het,
gelet op deze historie, verantwoord
ten opzichte van de mensen die
geconfronteerd worden met dit soort
hoge percentages?

Minister Verdonk: Laat duidelijk zijn
dat ik deze vragen niet doelbewust
pas nu beantwoord. Ik ben in mei
aangetreden en ik ben nu toegeko-
men aan de leges. U zult zich
herinneren dat er wat andere zaken
speelden in de tussentijd. Ik heb u nu
antwoord gegeven en ik heb u ook
toegezegd dat ik heel serieus naar
dat legeshuis zal kijken.

Voorzitter. Mevrouw Huizinga en
mevrouw Vos hebben een motie
ingediend waarin zij de regering
verzoeken de leges zodanig vast te
stellen dat de hoogte van de
verschuldigde bedragen voor een
vreemdeling geen belemmering kan
vormen om gebruik te maken van
zijn recht op een verblijfsvergunning
of van zijn recht op gezinshereniging.
Ik begrijp het serieuze karakter van
deze punten. Ik zeg toe dat ik dit
verzoek mee zal nemen in het
kostprijsonderzoek en bij de opzet
van het legeshuis.

Mevrouw Huizinga-Heringa
(ChristenUnie): Mag ik daaruit
begrijpen dat de minister deze motie
overneemt?

Minister Verdonk: Nee, mevrouw
Huizinga, ik ontraad hierbij aanvaar-
ding van deze motie.

Mevrouw Huizinga-Heringa
(ChristenUnie): Ik begrijp het niet. U
zegt toe dat u het verzoek in de
motie heel serieus zult meenemen en
dat u zich daarvoor in wilt zetten.
Tegelijkertijd ontraadt u aanvaarding
van de motie. Dat kan ik niet met
elkaar rijmen.

Minister Verdonk: De zinsnede
’’geen belemmering kan vormen’’
kan ik niet zo maar aanvaarden. Daar
moeten wij misschien nog een klein
robbertje over debatteren. Ik wil mij
daar op dit moment niet aan binden.

Dus ik zeg toe dat ik heel serieus
naar deze zaken zal kijken en ik
ontraad hierbij aanvaarding van deze
motie.

Dan kom ik bij de motie van
mevrouw Vos waarin de regering
wordt verzocht te voorzien in
hardheidsclausules in de gevallen
waarin betaling van de leges in
vreemdelingenzaken achterwege kan
blijven en te voorzien in een
mogelijkheid om deze leges gespreid
te betalen en de Kamer daarvan op
de hoogte te stellen. Samen met de
IND is al onderzocht of gespreide
betaling mogelijk is. Wij willen daar
echter niet aan beginnen vanwege
de administratieve rompslomp die
het vergt. Het zal alleen maar invloed
hebben op de hoogte van de leges.
Het kan ook overgelaten worden aan
de eigen verantwoordelijkheid van
de burger. Men kan geld opzij zetten
om op een gegeven moment een
verblijfsvergunning of status aan te
vragen. In het algemeen overleg heb
ik al toegezegd dat ik het verzoek om
te voorzien in hardheidsclausules in
het totaal van het legeshuis zal
meenemen.

Mevrouw Vos (GroenLinks): Uw
opmerking over het gespreid betalen
verbaast mij. Het is een normale
gang van zaken in Nederland dat een
burger rijksbelasting of gemeente-
lijke belasting gespreid mag betalen.
Mij lijkt het volstrekt logisch dat
burgers voor wie dat belangrijk is
hun leges gespreid kunnen betalen.

Minister Verdonk: Dat mensen
misschien niet in een keer dat
bedrag op tafel kunnen leggen, lijkt
mij duidelijk. De eigen verantwoorde-
lijkheid van de burgers staat in dit
kabinetsbeleid voorop. Dat houdt in
dat mensen gewoon moeten gaan
sparen. Als zij het geld hebben,
kunnen zij actie ondernemen bij de
Nederlandse Staat. Ik ontraad dan
ook aanvaarding van deze motie.

De beraadslaging wordt gesloten.

Aan de orde is het debat naar
aanleiding van een algemeen overleg
op 7 oktober 2003 over het
asielbeleid.
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Mevrouw Karimi (GroenLinks):
Voorzitter. Er is veel kritiek op de
methodiek die door de Nederlandse

regering wordt gebruikt voor
leeftijdsonderzoek. De methodiek is
zeer controversieel. Er is geen
toezicht op. De onderzoeken gaan
door, hoewel er geen analyse kan
plaatsvinden en er geen nader
gehoor plaatsvindt. Deze praktijken
zijn naar het oordeel van mijn fractie
niet acceptabel. Daarom dien ik de
volgende twee moties in.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat het leeftijds-
onderzoek nog niet onder het
toezicht van een medisch-ethische
commissie staat;

overwegende dat het leeftijds-
onderzoek thans aan geen enkel
medisch toezicht onderworpen is;

overwegende dat daardoor het risico
niet uitgesloten is dat leeftijds-
onderzoeken in strijd met medische
gedragsnormen worden uitgevoerd;

verzoekt de regering, af te zien van
het uitvoeren van leeftijds-
onderzoeken bij het ontbreken van
een medisch-ethische commissie en
te voorzien in een herbeoordeling
van reeds uitgevoerde leeftijds-
onderzoeken,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Karimi. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 781 (19637).

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat er veel onduidelijk-
heid bestaat over de tussen de IND
en de antropoloog Van der Pas
bestaande afspraken en contracten;

overwegende dat de praktische
uitvoering van de leeftijds-
onderzoeken nimmer door de
inspectie voor de volksgezondheid is
geaccordeerd en niet onder
medische gedragsnormen ressor-
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